
Nejdřív povolili, pak vyhodili. Ruská
novinářka musela z Hradu. A co BIS? Už to
jede: Nahráli jste Putinovi. Novinářka, kterou
vyhodili z Hradu, promluvila
- CZ24 News | 8. července 2023

ČESKO: Návštěvu ukrajinského prezidenta Volodymyra Zelenského v Praze – konkrétně
tiskovou konferenci s ním na Hradě – narušilo vyvedení ruské novinářky. Ta původně
získala akreditaci, nakonec však musela místo opustit. A poprask na sebe nenechal dlouho
čekat. Objevily se spekulace, že za vyvedením je BIS. A také úšklebky.

Čtvrteční tisková konference prezidenta ČR Petra Pavla a ukrajinského prezidenta Volodymyra
Zelenského, který byl v Praze na dvoudenní návštěvě, se chtěla zúčastnit i ruská novinářka Farida
Kurbangalejevová. Dle svého vyjádření na facebooku byla k účasti dostatečně akreditována a prošla
na Pražském hradě veškerými bezpečnostními prověrkami. Akreditace jí však byla následně bez
vysvětlení zrušena.

 

„Dnes jsem měla být na tiskové konferenci Zelenského, který přiletěl do Prahy. Akreditovala jsem se,
prošla všemi kontrolami a spolu s dalšími novináři čekala dvě hodiny na jeho příjezd na Hrad.
Najednou za mnou přišel příslušník policie a řekl, že mi zrušili akreditaci a že musím odejít,“
stěžovala si na sociální síti novinářka.

Tisková mluvčí prezidenta ČR Markéta Řeháková detaily rozhodnutí o zrušení akreditace
Kurbangalejevové nesdělila. „Prezidentská mluvčí České republiky se zdvořile vyjádřila, že nezná
detaily tohoto rozhodnutí bezpečnostní služby. Jedu domů, jak bylo řečeno,“ napsala
Kurbangalejevová.

Soucit s ruskou novinářkou vyjádřila i česká publicistka Lucie Sulovská. „Doufám, že jsi v pohodě,
Farido. Doufejme, že se celá věc vysvětlí, a pokud se ukáže, že neměli pádný důvod, omluví se vám,“
vzkázala Kurbangalejevové Sulovská se slovy, že ne všichni v České republice jsou takto nenávistní.
Zmínila však nedávno zveřejněný článek od ruské opoziční agentury Meduza o lidech, kteří
emigrovali z Ruska, ale byli z nějakého důvodu nuceni se vrátit zpět. Většina důvodů byla osobních.
Z České republiky to byl pouze jeden případ, kdy se Rus vrátil do své domoviny, protože se k němu
kvůli jeho původu nechovali lidé dobře. Sulovskou to nepřekvapilo.

Mnoho občanů České republiky podle Sulovské často „šlape po obyčejných lidech a klaní se tyranům
nahoře. Poslední století je toho důkazem,“ popsala situaci v Česku.

Situace si všimla i další ruská novinářka Marina Ovsyanniková. Chybu vidí na straně bezpečnostních
složek, přiznává však, že nejde říci, jestli českých, nebo ukrajinských. „Ruské novinářce Faridě
Kurbangalejevové nebylo umožněno zúčastnit se tiskové konference prezidenta Zelenského v Praze.
Je to bolestné, smutné a zraňující.  Myslím, že to byla chyba bezpečnostních složek. Pravda, není
jasné, kterých, zda českých, nebo ukrajinských,“ napsala na facebooku, kde dále připomněla některé
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úspěchy své kolegyně.

Farida Kurbangalejevová byla v Rusku známou televizní moderátorkou hlavních zpráv na televizní
stanici Rossija 1. Po anexi Krymu a na protest proti ruské invazi do Donbasu však z televize odešla a
dobrovolně se tak své kariéry vzdala, když se přestěhovala do České republiky.

„Všechny její myšlenky byly vždy na straně Ukrajiny,“ napsala Ovsyanniková.

Bezpečnostní služba zákazem Kurbangalejevové zúčastnit se tiskové konference s ukrajinským
prezidentem Volodymyrem Zelenským nadělila ruské propagandě „šikovný dárek“. „Incident, který
se Faridě stal v Praze, dokonale zapadá do kremelské metodiky: ‚Vidíte, Rusové, jak vás všichni na
světě nenávidí‘.“

Nastalá situace by šla ještě zvrátit za předpokladu, že by se novinářce Kurbangalejevové omluvil
organizátor tiskové konference a bylo by jí umožněno natočit s ukrajinským prezidentem exkluzivní
rozhovor. To by dalo Putinovi šach mat. „Ale situaci lze ještě zachránit. Kdybych byla organizátorem
tiskové konference, omluvila bych se Faridě a nabídla bych jí, aby natočila exkluzivní rozhovor s
prezidentem Zelenským. Byl by to tah na koně – šach mat kremelskému diktátorovi!“ navrhla
novinářka Ovsyanniková.

Ruská opoziční novinářka Farida Kurbangaleeva nemohla navzdory akrreditaci sledovat tiskovou
konferenci na Pražském hradě po jednání českého prezidenta Petra Pavla s jeho ukrajinským
protějškem Volodymyrem Zelenským. Novinářka žije několik let v České republice, v minulosti mimo
jiné spolupracovala s Rádiem Svobodná Evropa. Před ruskou okupací Krymu pracovala jako
moderátorka televizního kanálu Rossija 1. K jejímu vykázání došlo na základě rozhodnutí ochranné
služby. Pražský hrad jej nechtěl blíže komentovat.
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„Jo, když demokrata Zelenskýho hostí na Hradě někdejší šéf buňky KSČ a totalitní rozvědčík, je z
toho holt oslava demokracie,” okomentoval to na twitteru komentátor Petr Holec.

O vysvětlení pak na sociální síti volal i moderátor Čestmír Strakatý. „Not great. Zasloužilo by si to
vysvětlení. Snad přijde,“ píše.

Vyvedení ruské novinářky si všiml i moderátor ČT24 Andreas Papadopulos. „Tohoto jsem byl včera
svědkem. Hrad udělil (ruské opoziční) novinářce akreditaci a pak ji před všemi ochranka vyvedla
ven,“ uvedl.

„Byla tam i s Petrou Procházkovou. Její kamarádka. Pro mě záruka. Nějaký důvod to mělo. Jen
nechápu, proč nejdříve Hrad vydá akreditaci, aby ji pak vyvedl. Evidentně jedno nebo druhé chyba,“
dodal, ale vzápětí tento příspěvek smazal.



Byla tam i s Petrou Procházkovou. Její kamarádka. Pro mě záruka. Nějaký důvod to mělo.
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— Andreas Papadopulos (@andreas_ppdp) July 7, 2023

Jeden z diskutérů s ním pak zabředl do debaty: „Evidentně? To si nedovedete představit ani jeden
scénář, ve kterém by byla obě rozhodnutí správná? Např. na poslední chvíli jedna ze složek dostává
nějaké varování, nestihlo by se ověřit, ale vzhledem k ‚high stakes‘ se rozhodne pro ‚better safe than
sorry‘ řešení?“ ptá se.

A Papadopulos odpovídá: „Tak buď Hrad nechal projít až dovnitř osobu představující bezpečnostní
riziko, nebo vyvedli osobu, která bezpečnostním rizikem není. Takže ano, někde se stala chyba a bylo
by dobré ji vysvětlit,“ uvedl.

„Milí kolegové, a) ruská jména píšeme v Česku česky (ne Gorbachew, ale Gorbačov), ne anglicky.
Kolegyně je Kurbanglejevová. Ale podstata je jistě jinde: b) dík, že jste na to upozornili! Pokud byla
tato kolegyně vykázána, není to ospravedlnitelné! Ani bezpečnostně, ani morálně. J.,“ poznamenal ke
statusu Newsroom ČT24 moderátor Jakub Železný.

Na jeho slova pak zareagoval mluvčí BIS Ladislav Štícha. „Jakube, prosím, nekomentuj takto
kategoricky události, ke kterým nemáš a logicky nemůžeš mít dost informací.“

Štichova slova pak Železný okomentoval rovněž: „A dík do Stodůlek za reakci, to byl cíl, byl naplněn.
Jako vysvětlení to mně stačí, zajisté. A Ty, Láďo, jistě víš, že vím, že k tomu nemám a, ano, nemohu
(nesmím) mít dost informací. Přesto i Ty uznáš, že bezpečnostní prověrka je vždy(!) předem. Proto to
tady vyvolává otázky. J.“ reagoval moderátor.

„BIS ví,“ komentuje celou věc jeden z uživatelů.

„BIS nejsou žádní čučkaři, ví, co dělají,“ dodává další.

Pochvala pro BIS zaznívá i od dalšího uživatele: „BIS funguje, super,“ uvedl.

„Asi věděli proč! Co BIS??“ konstatuje další.

„LOL těch komentářů pod tím, že všechny Rusy je potřeba mlátit po hlavě a že BIS pro to jistě měla
důvod, který nepotřebujeme znát, a je to tak správně,“ kontroval pak komentátor Martin Weiss.

„Já se jen směju, když si představím ty reakce, když by tu měl prezident Zeman nějakou návštěvu a
ochranka by nechala z tiskovky vyvést novinářku ze Svobodné Evropy,“ dodal.

K návštěvě Volodymyra Zelenského se na svém facebooku vyjádřil rovněž šéfredaktor MF Dnes
Jaroslav Plesl: „Zelenskyj zabodoval: opoziční ruská novinářka down, redaktor České televize down.
Slušná bilance.“
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